
Jak jsme se připravovali na možnost blackoutu na Hlučínsku? 
Blackout – jinak dlouhodobý výpadek dodávek elektrické energie v území, byl tématem vzdělávání  
a následně i praktického cvičení krizového řízení v obcích Hlučínska. 
 

Krizové řízení značí řešení neočekávaných situací jako 
jsou povodně, tornáda či další přírodní katastrofy, 
které nás mohou postihnout. Vzdělávání a různá 
cvičení v krizovém řízení pak učí a ověřují 
připravenost obcí (jejich představitelů) a obyvatel, 
těmto mimořádným stavům čelit. Proto je důležité 
krizovému řízení pravidelně věnovat pozornost, 
kterou si jistě zaslouží. Většina z vás si jistě vzpomene 
na období pandemie covidu – ano, ta také spadala do 
krizového řízení. 
 
Svazek obcí mikroregionu Hlučínska-západ se 
vzděláváním a přípravou v krizovém řízení zabývá 

dlouhodobě. Lze říci, že se jedná o jednu z jeho priorit. Již v roce 2019 jsme pořádali první vzdělávání  
a cvičení krizových štábů obcí. Tenkrát jsme sice řešili téma sněhové kalamity, ovšem nabyté znalosti 
a zkušenosti byly využity velmi záhy (ani ne třičtvrtě roku poté), přišel březen 2020 a pandemie. 
Poznatky z první vlny (plusy i nedostatky) jsme vyhodnotili a následně se o ně podělili jako první 
v Moravskoslezském kraji a z našich zkušeností tak mohli těžit další. 
 
Na úspěšnou spolupráci s Fakultou bezpečnostního inženýrství Vysoké školy báňské TUO v krizovém 
řízení jsme navázali i v letošním roce. Výběru tématu předcházela delší diskuse. Problém 
dlouhodobého výpadku elektrické energie – blackoutu, se nás zdánlivě netýká, pravdou však je, že 
může nastat kdykoliv, a to ať vlivy počasí nebo prostým přetížením elektrické sítě. A buďme k sobě 
upřímní – kdo z nás zažil výpadek elektřiny delší, než několik málo hodin – asi nás mnoho není, že? 
Možná právě proto jsme si nakonec vybrali blackout. Přece jen ve Švýcarsku, Německu či Rakousku  
(i dalších zemích) se na něj aktivně připravují a my nechceme zůstat pozadu. 
 
Pod vedením odborníků z Fakulty bezpečnostního inženýrství – 
doc. V. Adamce, doc. M. Smetany a Ing. S. Sovinského proběhlo 
v závěru dubna 2024 dvoudenní vzdělávání a cvičení 
v krizovém řízení na téma blackout, do kterého se zapojilo na 
dvě desítky starostek a starostů z celého Hlučínska. Akce byla 
pořádána jako společná a ve spolupráci dobrovolných svazků 
obcí Hlučínska (ORP Hlučín) a Hlučínska-západ (ORP Kravaře  
a část ORP Opava). Kromě jiného zde se svými příspěvky a 
 praktickými zkušenostmi vystoupil zástupce Hasičského 
záchranného sboru MSK, nechyběli ani představitelé oddělení 
krizového řízení Krajského úřadu Moravskoslezského kraje, 
kteří se ve svých prezentacích zaměřili především na 
odstraňování škod po mimořádné situaci a obnově 
poškozeného území, resp. možnosti jejího financování. 
Samozřejmě v rámci cvičení došlo i na řešení praktických 
otázek co do standardizovaných postupů představených pod 
taktovkou M. Hlaváče z Městského úřadu v Kravařích. 
 
Občané Hlučínska, věříme, že na možnost blackoutu jsme v našich obcích (v maximální míře našich 
možností a zdrojů) připraveni! I přesto stále doufáme, že taková situace nenastane, neboť přes 



veškerou připravenost (a to si musíme přiznat), by taková situace byla nelehkou, s řadou kompromisů 
a omezení v běžném životě, na která nikdo z nás není zvyklý. Nezbývá, než tedy vyslovit přání, aby se 
nám krizové stavy a další mimořádné situace v co možná největší míře vyhýbaly tak, abychom je zažívali 
co nejméně. Závěrem dovolte krátké poděkování Fakultě bezpečnostního inženýrství VŠB-TUO, HZS 
MSK a KÚ Moravskoslezského kraje za spolupráci při pořádání celé akce. 


	Jak jsme se připravovali na možnost blackoutu na Hlučínsku?

